
جـامعه

 یک باغ  وحش 
و سوال های بسیار

با وجــود مالکیت محضی که در گمان بشــر 
هســت، او همیشــه و همه جا به خودش حق 
می دهد. انواع سوءاســتفاده از محیط  زیســت و 
حیات وحــش، به ویژه اســارت حیوانات نمونه 
بارز این خودخواهی است. انسان سیرک ها و باغ 
 وحش ها را برپا کرد تا خود را ســرگرم کند و در 
تمام طول سالیان، رفتارش را با حیات وحش به 
بهانه های مختلف توجیه کرد و این کار همچنان 

درحال انجام است. 
اگرچه این بســاط برای جوامع پیشــرفته 
برچیده شــده یا دست کم بشــدت در معرض 
انتقاد و پایان روند اســت، اما شــاهدیم که در 
کشورهای درحال توســعه حیوانات غیربومی 
همچون پرندگان مهاجــر و گونه های قطبی 
به بهانه تحقیق و آمــوزش در باغ  وحش ها در 
معرض خطر قرار می گیرند. این درحالی است 
که با وجود شرایط بد بسیاری از باغ وحش ها، 
نه آموزش به طور صحیح انجــام می گیرد، نه 
تحقیق و پژوهش. این دو توجیه برای راه اندازی 
باغ  وحش ها در کشــورهای درحال توســعه 
درحالی به عنوان »هدف« معرفی می شود که 
در مسیر »مالکیت محض« به تمام گونه هایی 
که روی زمین زیست می کنند، محیط  زیست 

را به خطر می اندازند. 
در حالی که به نگهداری ایــن باغ  وحش ها 
در ایران - با وجود شــرایط ناخوشــایندی که 
دارند - اصرار می شود، این سوال ها مطرح است: 
حالا که باغ  وحش را زندانــی دایمی حیوانات 
کرده ایم، چرا به آنها رسیدگی نمی کنیم؟ مگر 
نه این که ارگان هایی چون شــهرداری، محیط  
زیست و دامپزشکی هر یک به نحوی مسئول 
هســتند؟ چرا به وضع باغ  وحش ها رسیدگی 
نمی کنند و اجــازه می دهند در نبــود بازدید 
عمومی، فروش تولــه و مبادله حیوانات منبع 
درآمد این مجموعه ها باشد؟ باغ  وحش ها باید 
مکان مناسبی برای بازدید عموم مردم داشته 
باشند، آیا این طور اســت؟ حیوانات باید وضع 
سلامت و بهداشــتی خوبی داشته و از آلودگی 
به دور باشــند، آیا در همه باغ  وحش ها بازدید 
مستمر دامپزشک حیات وحش اتفاق می افتد؟ 

چرا این همه از استاندارد فاصله داریم؟
مصادیق طرح این ســوال ها کم نیســت، اما 
به عنوان یک نمونه، باغ  وحش خرم آباد را می توان 

بررسی و دغدغه ها را درباره آن مطرح کرد.
درحال حاضر، عموم مردم شــرایط بازدید 
 از ایــن مجموعــه را ندارنــد و بــار مالی این
 باغ  وحش بر گرده دامپزشــکی استان افتاده 
اســت. حال باید پرســید که چرا مجموعه ای 
با وضع نامناســب همچنان بــه کارش ادامه 
می دهد و انتقادات را به کار نمی گیرد؟ اگر این 
مجموعه استانداردهای لازم را ندارد و بارها این 
موضوع از سوی کارشناسان در رسانه ها مطرح 
شــده، چرا نباید آن را تعطیــل و حیواناتش 
را به مجموعه های باصلاحیــت منتقل کرد؟ 
چرا نبایــد این باغ  وحــش خودگــردان و با 
درآمد باشــد؟ چرا هنگام تأســیس آن درباره 
زیرساخت های دسترسی برای بازدید کننده و 
دامپزشــک، مکان نمایی و... بررسی لازم انجام 
نشد؟ قفس های باغ  وحش خرم آباد بدون هیچ 
استانداردی ساخته شده و حیوانات در تابستان 
و زمستان در معرض نور آفتاب و باد و باران اند. 
دامپزشــک حیات وحش در ایــن مجموعه و 
حتی در اســتان لرســتان مقیم نیست و اگر 
هســت، فعالان محیط  زیست از آن بی خبرند. 
در این مورد می توان به ماجرای مرگ دو گوزن 
زرد در این باغ  وحش اشــاره کرد که به ناچار 

دامپزشکی از تهران به لرستان آوردند.
درباره دسترســی به این باغ  وحش می توان به 
پلکان و محل رفت وآمد مردم اشاره کرد؛ البته اگر 
رفت وآمدی باشــد! بعید اســت که قشر کودک و 
سالمند در صورت بازگشایی، توانایی بازدید از این 
مجموعه را داشته باشند. از طرف دیگر، مسئولان 
این باغ  وحش می گویند مسأله تغذیه حیوانات در 
این مجموعه جای نگرانی ندارد، اما فعالان محیط 
 زیست نگران این مسأله اند، چرا که لازم است تغذیه 
حیوانات و جیره غذایی شــان زیر نظر دامپزشک 
باشــد. باغ  وحش خرم آباد، بارها دســت به دست 
شده و ارگان های مختلفی از مسئولیت آن سر باز 
زده اند و درنهایت مسئولیت آن به عهده دامپزشکی 
که یکــی از ارگان های مســئول در رســیدگی و 
نظارت بر باغ  وحش هاست، افتاده است. با این همه 
درباره این مجموعه این که چــرا بی هدف و برنامه، 
مهندسی نشده، بی هیچ امکانات و تجربه و مدیریت 
درست، روی بلندی غیر قابل دسترس بنا شده، هیچ 
شخص یا ارگانی را مسئول نمی دانیم اما باید پرسید: 
هدف از ادامه کار با مشکل باغ  وحش خرم آباد 
چیست؟ مگر نه این که برای دامپزشکی بار مالی 
دارد و باید نســبت به بروز هر اتفاقی در این وضع 
مسئول بود؟ آیا بنا نیســت شهرداری درباره این 

مجموعه اقدامی انجام دهد؟ 
الله اعلم. با تمام مشــکلات، ایــن مکان به هر 
ترتیبی احداث شــده اســت. حالا که هیچ کس 
پاســخگو نیســت و هر بار انتقادات را با تندی 
پاسخ می دهند، دســت کم می توان از مسئولان 
دســت اندرکار خواهش کرد که با هر ســمت و 
مجوزی کــه دارند، درباره ایــن مجموعه و تمام 
موجودات زنده ای که در آن زندگی را به سختی 
ســر می کنند، به وظیفه ذاتی شان عمل کنند و 

نجاتشان دهند. 

واکنش شهردار تهران درباره فشارها بعد از افشاگري هایش 

عقب نمی نشینم
  من با آگاهي کامل از تبعات مبارزه با فساد به این عرصه آمده ام، براي پرداخت هزینه هاي بيشتر هم آماده ام 

  انتشار مطالب مملو از دروغ و تهمت و بهتان مرا وادار به عقب نشيني نخواهد کرد

در نشست بررسی انتقال آب دریای مازندران به سمنان بررسی شد

انتقال خزر؛ بدون مطالعه، بدون محاسبه خسارت

شهروند| پس لرزه های افشاگری های محمدعلی 
نجفی، شــهردار تهران که هفته گذشته سروصدای 
زیادی به پا کرد، هنوز ادامــه دارد؛ بعد از همه حرف و 
حدیث های مخالفان گزارش 100 روزه که در صحن 
شورای شهر تهران خوانده شد، دو روز پیش معاونت 
حقوقی نیروی انتظامی در اطلاعیــه ای اعلام کرد از 
شــهرداری تهران به دلیل ارایه آنچه »گزارش های 
غیرواقعی درباره عقد قرارداد میلیاردی با ناجا در زمان 
انتخابات ریاســت جمهوری« خوانده، شکایت کرده 
است. این موضوع از طرف شــهردار تهران بی پاسخ 
نماند؛ او دیروز بعد از برگزاري همایش ملي »مدیریت 
آلودگی هوا و صدا« در توییتی در این باره نوشت: »من 
با آگاهي کامل از تبعات مبارزه با فســاد به این عرصه 
آمده ام، براي پرداخت هزینه هاي بیشتر هم آماده ام و 
انتشار مطالب مملو از دروغ و تهمت و بهتان مرا وادار 
به عقب نشیني نخواهد کرد. مبارزه واقعي با فساد با 
افشاگري هاي توخالي متفاوت است و مردم بهترین 
قضاوت کنندگان هستند.« او در حاشیه همایش دیروز 
هم که با حضور مسئولان شــهرداري تهران برگزار 
شد، در این باره گفت: »اعلام نکرده بودم که با نیروی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران قراردادی منعقد شده 
است بلکه با فردی حقیقی که عضو دانشگاه پلیس بوده 
قرارداد بسته شده؛ در حقیقت با یک شخص حقیقی 
قرارداد را بسته اند. این موضوع توسط مرکز ارتباطات 
ما هم مورد تأکید قرار گرفت اما ظاهرا مسئولان ناجا 
به این نکته توجه نکرده اند و شکایتی را مطرح کردند.«

شهردار تهران در گزارش 100 روزه خود به قرارداد 
میلیاردي یکي از اعضاي دانشگاه پلیس با شهرداري 
اشــاره کرد و این که بخشــي از مبالغ قرارداد صرف 
هزینه هاي انتخاباتي شده اســت و البته رسانه ها در 
تیترهاي خــود اتهام را به ناجا نســبت دادند. همان 
روز اژه اي، ســخنگوي قوه قضائیه دربــاره این اتفاق 

گفت کــه حتما هر وقــت این 
گزارش ها داده شــود، بررســی 
می شود. چند روز بعد اما عباس 
جعفری دولت آبادی، دادســتان 
تهران هم نسبت به این موضوع 
واکنــش نشــان داد و حتي از 
گزارش شهردار تهران انتقاد کرد: 
»روز چهارشنبه نامه ای به آقای 
نجفی، شــهردار تهران نوشتم و 
از وی خواســتم مستندات خود 
 درباره فســاد در شــهرداری را 

ارایه کند.«
چند روز قبــل امــا نوبت به 
معاونت حقوقی ناجا رسید. این 
معاونت در اطلاعیه ای از شکایت 
نیروی انتظامی از شهردار تهران 
به دلیل بی اخلاقی شهردار تهران 

درباره بیان انعقاد قرارداد میلیاردی شــهردار سابق 
تهران با مجموعه ناجا خبر داد: »هرچند روابط عمومی 
و بین الملل شــهرداری تهران بعدازظهر همان روز با 
ارسال خبری، این تیتر را شیطنت رسانه ها برشمرد 
و به صورت مبهم این ادعا را رد کرد، اما با رایزنی های 
معاونت حقوقی ناجا از ارسال مدارک و مستنداتی که 
شهردار آن را اعلام کرده بود، سر باز زد. انتظار می رود 
شهردار تهران صرف شــنیده ها و گزارشات تصمیم 
نگیرد و تا دلیل و مدرک متقنی در دست ندارد نسبت 
به اعلام موضوع اقدام ننموده و موجبات تشــویش 

اذهان عمومی را فراهم نیاورد. طبیعی اســت پلیس 
تهران تمام تلاش خود را بــرای انجام ماموریت های 
مشترک با شهرداری تهران به کار می بندد و حتما در 
سایه همفکری و همدلی با یکدیگر می توان خدمات 

بهتر و بیشتری را به شهروندان عزیز ارایه کرد.«
نامه نجفی به ریاست جمهوری 

شهردار تهران در همایش هوا و صدا به مسائل بسیار 
مهمي هم درباره آلودگي هواي 
تهران اشــاره کرد: »در مصوبات 
دولت وظایف همه دستگاه های 
مرتبط با آلودگی هــوا تعیین و 
تکالیفی هم برای آنها مشخص 
شده، اما بیش از 90 درصد مصوبه 
مربوط به وظایف سایر دستگاه ها 
تاکنون اجرایی نشده و در این باره 
نامــه ای به ریاســت جمهوری 
نوشــته ام و این موضوع را اعلام 
کردم که امیــدوارم این مباحث 
مورد توجــه دولــت و مجلس 
قرار گیــرد.« نجفي بــه نتیجه 
عملکردهاي انســاني اشاره کرد 
که نتیجه آن آلودگــی هوا، آب 
و صدا شده اســت: »مهمترین 
آلودگی هایی که زندگی شهری 
را تهدید می کند آلودگی آب، هوا و صداســت که در 
تهران هم هر ســه نوع به عنوان چالشی جدی پیش 
روی ما قرار گرفته است: »در موضوع »آلودگی آب« 
کم و بیش با آن روبه رو هستیم، اما آلودگی هوا و صدا 
مهمترین چالش های محیط زیستی در شهر تهران 

است که حل آن نیازمند برنامه است.«
شهردار تهران معتقد است که حل وفصل آلودگی 
هوا و صدا در تهران غیرممکن است، اما به نظر ما حل 
این موضوع، ممکن است و قطعا در برنامه ای پنج ساله 
می توان 50 درصد نشر آلودگی ها و 25 درصد غلظت 

آلودگی ها را کاهش داد: »شــهرداری تهران در حوزه 
کاهش آلودگی هوا راهبردهایی مدنظر قرار داده است 
که کاهش مطلوبیت حمل ونقل شــهری و توسعه 
حمل ونقل عمومی یکی از این راهکارهاست. البته در 
این مسیر همکاری سایر ارگان ها با شهرداری تهران 

هم بسیار موثر است.«
به اعتقاد او، کاهش مطلوبیت حمل ونقل شخصی 

از تأثیرات اجــرای طرح جدید 
ترافیک اســت: »در این طرح به 
هیچ عنوان نگاه درآمدزایی وجود 
ندارد و اگر به خوبی اجرا شــود، 
درآمد شــهرداری تهران از این 
محل برای  ســال آینده کمتر از  
ســال 96 خواهد بود. بی تردید 
تغییر و تحول در هر سیستمی 
مشکل اســت اما در شهرداری 
تهران این مســأله بیشتر دیده 
می شود، به شکلی که ایجاد هر 
تحولی چه در داخل و چه بیرون 
از مجموعــه شــهرداری تهران 
بشدت با مقاومت روبه رو می شود 
که این مســأله می تواند عوامل 
مختلفــی ازجملــه انگیزه های 
فرصت طلبانه یا مسائل اجتماعی 

را داشته باشد. قطعا در این حوزه بشدت نیازمند منابع 
مالی هستیم، لذا باید دولت و مجلس تصمیم قاطعی 
 بگیرند و شــهرداری به عنوان مجری، این اقدامات را

 اجرایی کند.« 
نجفي گفت که برای کاهش آلودگی هوای این شهر 
به نوسازی اساسی ناوگان اتوبوسرانی در شهر تهران، 
ارتقای استانداردهای معاینه فنی و جریمه خودروهاي 
بدون معاینه فني در محدوده LEZ نیاز است و الزام به 
رعایت استانداردهای ساختمانی و اجرای مبحث 19 
مقررات ملی ساختمان هم باید در نظر گرفته شود. او 

به آلودگي صوتي هم اشاره کرد که توجهات درباره آن 
کمتر است در حالي که بســیار زیاد است. او در جمع 
خبرنگاران باز هم تاکید کرد که در صورت ایجاد منابع 
لازم، ظرف مدت پنج سال تا 50 درصد نشر آلودگی ها 
و تا 25 درصد غلظت آلودگی ها کاهش داده می شود: 
»در بودجه امسال اولویت به بخش حمل ونقل عمومی 
به ویژه مترو داده شــده است، اما قطعا کافی نیست و 
در بودجــه عمومــی هــم باید 
 مبالغی به عنــوان کمک در نظر 

گرفته شود.«
اجراي طرح ترافيك جدید 

از فروردین 97 
درحالي که چندهفته ای است 
حرف هاي ضد و نقیضي درباره 
طرح ترافیکي شهرداري تهران 
مطرح مي شــود، شهردار تهران 
یک بار دیگر این را گفت که طرح 
ترافیک جدید از فروردین  سال 
آینده اجرا می شــود: »شورای 
حمل ونقل و ترافیک شهر تهران 
آن را به تصویب رســانده، البته 
طرح تصویب شده با طرح اولیه 
متفاوت اســت، چرا که ما برای 
همراهی بیشتر برخی اجزای آن 
را حذف کردیم. در شورای شهر تهران هم کلیات آن 
به تصویب رســیده و امیدواریم ظرف یکی، دو هفته 
آینده جزییات آن در شورا طرح شود. درحال حاضر 
مانعی برای اجرای این طرح از فروردین  ســال آینده 
وجود ندارد. با اجرای این طرح، براساس پیش بینی 
ما 20 تا 25 هزار دستگاه ورودشان به محدوده طرح 
کاهش پیدا می کند که به تبع آن درآمد شــهرداری 
از این محل کاهش می یابــد. همچنین امیدواریم با 
هماهنگی نیروی انتظامی طرح LEZ  هم از  سال آینده 

برای خودروها اجرایی شود.«

 مهر| خسارت های انتقال آب خزر به سمنان 
هنوز محاسبه نشده اســت. برای پروژه ای با این 
وسعت، مشکل فقط همین نیست. کارشناسان و 
متخصصان محیط زیست می گویند؛ طرح انتقال 
آب خزر به سمنان علاوه بر مطالعات نیازسنجی، 
مطالعــات گزینه یابــی، مطالعات خســارات، 
مطالعات اولیه و حتی ارزیابی اقتصادی مستقل 
و قابل اتکایی نــدارد. طرح انتقــال آب خزر به 
سمنان از دهه۴0 از ســوی آمریکایی ها مطرح 
شــد و پس از انقلاب هم هر از چندی این طرح 
با عناویــن مختلفی مثــل انتقــال آب خزر به 
خلیج فارس، طرح بزرگ ایرانرود و نام های دیگر 

مطرح می شد. 
نغمه مبرقعه ای، اســتاد دانشــگاه در نشست 
بررســی انتقال آب دریای مازندران به ســمنان 
گفت: »هزینه خسارت های بزرگ محیط زیستی 
که طرح انتقال آب خزر به کشــور وارد می کند، 
انجام نشــده، باید این هزینه ها محاسبه شود و 

بعد ببینیم اصلا فایده ای برای ما دارد یا خیر.«
او توضیــح داد که در این طرح قرار اســت هر 
ثانیه 1۴ هــزار لیتر آب از دریای خزر برداشــته 
شــود. ۷ هزار لیتر آن شیرین ســازی شود و به 
سمنان بیاید و ۷ هزار لیتر باقی که بسیار شورتر 
شده است، به دریای خزر که دریای بسته است و 

تبادل آبی کمی دارد، برگردد.
ایــن دانشــیار پژوهشــکده علــوم محیطی 
دانشگاه شهیدبهشــتی با این توضیحات گفت: 
»قطعا این طرح منجر به شورشــدن بیشتر آب 
دریای خزر می شــود و زیستمندان دریا را دچار 
مشــکل می کند. نکته دوم مســیر انتقال است 
که از میان جنگل هــای هیرکانی عبور می کند. 
مســیری نزدیک به 200کیلومتر که قرار است 

آب را از ارتفاع منفی 21 تــا بالاتر از دو هزار متر 
با چندین ایســتگاه پمپاژ جابه جــا کند. نیروی 
برقی که این کار نیاز دارد، ۳50مگاوات است که 
معادل یک سوم برق نیروگاه اتمی بوشهر خواهد 

بود.«
به گفته او، قرار است برای شیرین کردن آب از 
آب شیرین کن های اوســموزی استفاده شود که 
مدام باید فیلترهــای آن را عوض کرد و بنابراین 
پســماند بســیار زیادی تولید می کند. از طرف 
دیگر، این مقدار آب از طریــق افزایش راندمان 
آبیاری قابل دســترس اســت. با تغییر سیستم 
آبیــاری یک میلیون هکتار زمین کشــاورزی از 
غرقابی به تحت فشار می توان همین میزان آب را 
تأمین کرد. با سه هزار  میلیارد تومان هزینه مالی 

می توان این کار را انجام داد. اگر امکان پذیر است 
که این آب را از محل تغییر الگوی کشت و آبیاری 
فراهم کنیم و اگر واقعا هدف این طرح تأمین آب 
شرب است، پس چرا باید این همه هزینه و اثرات 

اضافی را متقبل شویم؟
مبرقعه ای در ادامه انتقــادات خود را در قالب 
چند ســوال مطرح کــرد: »آیا واقعا محاســبه 
شده جنگلی که خراب می شــود، اکوسیستمی 
کــه تغییر می کند و تنوع زیســتی که آســیب 
می بیند، چــه میزان هزینه ایجــاد می کند؟ آیا 
واقعا هزینه های خســارت محیط زیستی که به 
کشور وارد می شود، انجام شده، قطعا انجام نشده 
و باید پرســید چطور چنین طــرح عظیم ملی 
 بدون برآورد این خســارت ها در دستورکار قرار

 گرفته است؟«
از ســوی دیگر فاطمه ظفرنژاد، پژوهشگر آب 
و توســعه پایدار هم در این نشست گفت: »طرح 
انتقال آب خزر به ســمنان مطالعات نیازسنجی، 
مطالعــات گزینه یابــی، مطالعات خســارات، 
مطالعات اولیه و ارزیابی اقتصادی مستقل و قابل 

اتکا ندارد.«
او با اشــاره به این که در طــرح انتقال آب خزر 
به سمنان، شــرکت آب و نیرو به عنوان کارفرما، 
شــرکت مهاب قدس به عنوان مشــاور و قرارگاه 
خاتم الانبیــاء به عنــوان پیمانــکار همــکاری 
می کنند، گفــت: »دقیقــا همین گــروه را در 
سدگتوند داریم. ما تا مرز التماس رفتیم تا جلوی 
این طرح را بگیریم اما آن را ساختند و نتیجه اش 
را هم دیدیم، با این حال در این طرح ما التماس 
نمی کنیم، چــون مردم آگاهی کافــی دارند که 
اجازه ندهند مهندســی تهاجمی طــرح انتقال 

کاسپین به سمنان را انجام دهد.«
ظفرنژاد همچنین گفت: »نتیجه نادیده گرفتن 
بوم شناسی همین است که امروز نه ارومیه داریم 
و نه جازموریان. نگاه مهندسی اگر با بوم شناسی 
هماهنگ نشــود، بســیار خطرناک است و اگر 
شکل تهاجمی به طبیعت پیدا کند، خطرناک تر 

هم خواهد بود.«
ایــن پژوهشــگر آب و توســعه پایــدار وضع 
محیط زیســتی دریای خزر را بســیار شکننده 
وصف کــرد و کمبود عمیــق مطالعــات اولیه 
شــامل مطالعات پیش شناســایی، شناســایی، 
امکان یابی، مرحلــه یکم، ناقــص و بدون دقت 
کافی و نبود مطالعات دقیــق درباره اثرات طرح 
 را ضعف اساســی طرح انتقال آب خزر به سمنان

 عنوان کرد.

روي خط خبریادداشت

معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداری تهران: 

 برداشت 2 میلیارد دلار
 از صندوق توسعه ملی برای رفع 
آلودگی هوا تقاضای زیادی نیست

ایسنا| معاون حمل ونقــل و ترافیک شهرداری 
تهران می گوید؛ آنچه که در تهران در مقابل آلودگی 
هوا اتفاق افتاده است، سهل انگاری در برابر جان مردم 
است. پورســیدآقایی با بیان این موضوع گفت: »در 
برنامه پیشنهادی چهارساله شهرداری تهران برای 
»کاهش آلودگی هوا«، انتشــار آلودگی هوا از منابع 

متحرک تا 50 درصد کاهش می یابد.«
او ادامــه داد: »آلودگــی تهــران مســأله ای 
نیســت که قابل رفع نباشــد؛ بلکه با برنامه ریزی و 
سیاست گذاری های درست می توانیم آلودگی تهران 

را رفع کنیم.« 
معــاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران 
با اشــاره به مجوزهایی که دولت برای برداشــت از 
صندوق توسعه ملی برای رفع برخی از مسائل گرفته 
اســت، گفت: »آلودگی و جان مردم کم اهمیت تر از 
رسیدگی به سایر مسائل نیست. برداشت دو میلیارد 
دلار از صندوق توسعه ملی برای رفع آلودگی تقاضای 
زیادی نیســت. البته باید درنظر داشته باشیم که 
51 درصد مالیات کشــور حاصل از تهران اســت، 
درصورتی که بودجه شهر تهران رقم ناچیزی است.«

او ادامه داد: »عملا مردم تهران هزینه مسائل کشور 
را پرداخت می کنند و خود محروم از یک هوای پاک 
هستند. دولت می تواند با پولی که از نفت در اختیار 
دارد، کشور را اداره کند و حداقل به اندازه مالیاتی که 

از تهران دریافت می کند، به آن خدمات دهد.«
پورسیدآقایی با بیان این که آنچه در تهران اتفاق 
افتاده است، سهل انگاری در مقابل جان مردم است، 
گفت: »در طول این ســال ها هزینه های زیادی در 
شهر صرف شده است و مطالعات ما نشان می دهد 
که اگر اندکی از این هزینه ها را با اولویت در جهت رفع 
 منابع آلودگی خرج کرده بودیم، وضع امروز تهران

 بهتر بود.«
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران با 
اشــاره به این که منابع لازم برای رفع آلودگی هوای 
تهران وجود دارد، ادامه داد: »مسأله مهمتر گفتمان 
ملی و اولویت بندی مسائل است. ما دو مشکل اساسی 
در تصمیم گیری ها داریم. اول این که همه چیز را در 
اولویت قرار می دهیم. به طور مثــال امروز آلودگی 
هوا در اولویت اســت و فردا اشتغال و تولید. بنابراین 
چون همه مســائل را اولویت می دانیــم، بودجه ها 
را به بودجه های کوچک تقســیم کرده و درنهایت 

نمی توانیم هیچ کدام از معضلات را حل کنیم.« 
پورسیدآقایی گفت: »اگر به سلامت مردم توجه 
می کردیم، اولویت های مناسبی برای خود انتخاب 
می کردیم. البته اتفاقات خوبی در گذشته برای بهبود 
کیفیت هوای تهران انجام شده است که ازجمله آن 
می توان به بهبود کیفیت ســوخت در تهران اشاره 

کرد.«
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در 
ادامه ضمن اشــاره به برنامه چهارساله پیشنهادی 
شهرداری تهران برای کاهش آلودگی هوا گفت: »در 
این برنامه 6 پروژه برای رفع منابع تولید آلایندگی 
تعریف شده است. مطالعات ســیاهه انتشار نشان 
می دهد که ۷0 درصد آلودگــی در تهران متعلق به 
خودروهاست. در این برنامه به گونه ای برنامه ریزی 
شده است که این سهم ۷0 درصدی خودروها ظرف 

چهار سال آینده به 50 درصد کاهش پیدا کند.« 
پورسیدآقایی ادامه داد: »پروژه چهارساله کاهش 
آلودگی هوای تهران معطوف به منابع انتشار است 
و در مورد صنایــع، نیروگاه ها و محیط های خارج از 

حمل ونقل برنامه ای تدوین نشده است.«
وی درباره بخش اول پروژه چهارساله شهرداری 
تهران برای کاهش آلودگی هوا گفت: »بخش اول 
این پروژه درباره نوســازی و بهسازی اتوبوس های 
شــهر تهران شــامل حمل ونقل عمومی و بخش 
خصوصی اســت. در این برنامه پیش بینی شــده 
است که 2هزار اتوبوس شرکت واحد در  سال اول 
جایگزین شوند و 1000 دســتگاه اتوبوس دیگر 
در  ســال دوم. همچنین 2هزار دســتگاه اتوبوس 
سرویس را الزام به جایگزینی در  سال اول کرده ایم. 
در مجموع طی دو ســال 6هزار دستگاه اتوبوس 
از ناوگان حمل ونقل خارج می شــوند. همچنین 
در این برنامه 2هــزار اتوبوس تهــران را به نصب 
فیلتر دوده ملــزم کرده ایــم. درنهایت می توانیم 
 9 درصــد از انتشــار ذرات معلق را با ایــن اقدام

 کاهش دهیم.« 

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
اعلام کرد: 

 بیکاری زنان تحصیلکرده
 ۳ برابر مردان

خانــواده  و  زنــان  امــور  ایرنا|معــاون 
ریاست جمهوری می گوید؛ درحال حاضر تعداد 
زنان تحصیلکرده بیکار در کشــور ۳برابر تعداد 
آقایان هستند که باید برای اشتغال آنها اقدامات 
جدی انجام داد. معصومه ابتکار با بیان این موضوع 
گفت: »توجه به موضوع اشــتغال بانوان باید در 
دستور کار همه مسئولان اجرایی قرار گیرد، البته 
تاکنون نیز برنامه ریزی های خوبی در این زمینه 
انجام شده اســت.«  او ادامه داد: »پیش از این نیز 
برای زنان سرپرســت خانوار تدابیری با ارگان ها 
و مسئولان اجرایی کشور اندیشیده شده است و 
به جز بانک قرض الحسنه مهر ایران با بانک های 
دیگر نیز مذاکراتی انجام شــده و با برخی از این 
بانک ها نیز به تفاهم رسیده ایم. معاون امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری اضافه کرد: علاوه بر زنان 
سرپرست خانوار، تلاش ما این است که تسهیلات 
اشتغالزایی و کارآفرینی نیز برای بانوان برنامه ریزی 

شده است.« 
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شهردار تهران : 
مبارزه واقعي با فساد با 
افشاگري هاي توخالي 

متفاوت است و مردم بهترین 
قضاوت کنندگان هستند

 اعلام نکرده بودم که با نيروی 
انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران قراردادی منعقد شده 
است بلکه با فردی حقيقی 
که عضو دانشگاه پليس 

بوده قرارداد بسته شده، در 
حقيقت با یك شخص حقيقی 

قرارداد را بسته اند 

محمدعلی نجفی : 
 این موضوع توسط مرکز 

ارتباطات ما هم مورد 
تأکيد قرار گرفت، اما ظاهرا 
مسئولان ناجا به این نکته 

توجه نکرده اند و شکایتی را 
مطرح کردند

بيش از 90 درصد مصوبه 
مربوط به وظایف دستگاه ها 
درباره آلودگی هوا تاکنون 

اجرایی نشده و در همين باره 
نامه ای به ریاست جمهوری 

نوشته ام

|  رضا جلاوندي  |  فعال محیط  زیست|
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